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Roger Orwén (MP) 

Lars Sterneby (V) 

Henrik Virro (M) 

Erika Wing (M) 
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Peter Backlund (L) 

  

 
Tjänstgörande ersättare  

Bo Hansson (S) 

Cecilia Jaukkuri (MP) 

Sonja Wallbom (V) 

Tina Aspe (M) 

 
 

Ersättare  
Lisa Palm (Fi) 

Björn Wredberg (M)   

Elisabet Abelson (L) 

Christina Peterson (C) 

Claes Karlsson (KD) 

  

 

 
Tjänstemän 

Ulrika Klemets t.f. stadsdelsdirektör, ej § 20, Leif Kananen §§ 1-19  

Gunilla Ekstrand, §§ 1-19 och § 2,  Karin Åberg §§ 1-19, Kersti Tagesson, 

§§ 1-19, Jeanette Holmqvist, §§ 1-19 och §§ 27-29, avdelningschefer, 

Pierre Persson, enhetschef, §§ 1-19 och § 20 
 
Personalföreträdare 

Yvonne Enehall, Kommunal,  Johanna Svenborn, Lärarförbundet   

 

 

Justering 
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Sekreterare 

 

 

Inga-Karin Mellberg 
 
 
Ordförande 

 
 
Vice ordförande 

Ulf Walther (S)  Gustav Johansson (M) 
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§ 1  

Utseende av justerare och dag för justering 

Ordföranden Ulf Walther och vice ordföranden Gustav Johansson 

utsågs att justera dagens protokoll. Ordföranden meddelade att 

justering sker tisdag den 25 maj 2016. 
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§ 2   

Fastställande av dagordning  

Den utsända dagordningen godkändes.   
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§ 3   

Kickbikepark i Årsta- svar på medborgarförslag 

 
Beslut 
Förvaltningens tjänsteutlåtande åberopas som svar på 

medborgarförslaget 

 
 
 
Ärendet 
Nämnden har fått in ett medborgarförslag i vilket föreslås att en 

kickbikepark uppförs i Årstaberg. En park för kickbike föreslås vid 

Årstagårds bollplan på Svärdlångsvägen i Årstaberg mellan 

värmeverket och tågspåret. Förvaltningen är positiv till förslaget men 

förordar att utformning sker utifrån att både flickor och pojkar 

kommer att vilja utnyttja anläggningen. Förslaget vidarebefordras till 

exploateringskontoret inför kommande exploaterings- och 

detaljplaneprocess. 

  
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 3 maj 2016.  

Dnr 1.2.4.-210/2016 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 4  
 
Bete i Rågsveds Friområde 2016 – svar på 
medborgarförslag 

Beslut 
 

Förvaltningens tjänsteutlåtande åberopas som svar på 

medborgarförslaget. 
 

Ärendet 

Nämnden har fått in ett medborgarförslag om att det bör satsas på 

naturområdet i Rågsveds friområde genom att återinföra bete med fler 

betesdjur under 2016. Betet ska ha upphört under 2014 och under 

2015 var det ett mindre antal får i en hage anger förslagsställaren.  

Förvaltningen är positiv till förslaget och har kontaktat 

exploateringskontoret som är markägare. Exploateringskontoret har 

svarat att det inte kommer att satsas på detta under 2016 utan i 

samband med ett helhetsgrepp i området inför bildandet av det 

tilltänkta naturreservatet.  

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 2 maj 2016. 

Dnr 1.2.4.-181/2016 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 5  

Tertialrapport 1 2016 för Enskede-Årsta-Vantörs 
stadsdelsnämnd 

Beslut 
 

1. Tertialrapport 1 2016 godkänns och överlämnas till 

kommunstyrelsen. 

2. Budgetjustering begärs hos kommunstyrelsen med 0,9 miljoner 

kronor för ökade kostnader för feriearbeten. 

3. Budgetjustering begärs hos kommunstyrelsen med 0,3 miljoner 

kronor för täckning av kostnader i samband med arbete med 

utsatta EU-medborgare. 

4. Budgetjustering begärs hos kommunstyrelsen med 1,0 miljoner 

kronor för ökade investeringsbudget i samband med anskaffning 

av inventarier till nya lokaler. 

5. Budgetjustering begärs hos kommunstyrelsen med 3,5 miljoner 

kronor för genomförande av åtgärder för en kemikaliesmart 

förskola. 

6. Budgetjustering begärs hos kommunstyrelsen med 0,5 miljoner 

kronor för ökade kapitalkostnader i form av avskrivningar. 

7. Budgetjustering begärs hos kommunstyrelsen med 0,2 miljoner 

kronor för ökade kapitalkostnader i form av internräntor. 

8. Omslutningsförändringar om 101,9 miljoner kronor godkänns. 

9. Paragrafen justeras omedelbart  

   
Ärendet 
Stadsdelsnämnden bidrar till kommunfullmäktiges fyra inriktningsmål 

samt målen för verksamhetsområdena under 2016. Ett Stockholm som 

håller samman, ett klimatsmart Stockholm, ett ekonomiskt hållbart 

Stockholm och ett demokratiskt hållbart Stockholm. Förvaltningen 

bedömer att 22 av kommunfullmäktiges mål för 

verksamhetsområdena kommer att uppnås helt under året och att 

övriga mål kommer att uppnås delvis. Merparten av indikatorerna 

kommer att uppnås liksom nämndens mål. Bedömningen är att 

samtliga aktiviteter kommer att kunna genomföras.  

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 4 maj 2016. 

Dnr 1.2.1.-303/2016 
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Beslutsgång 
Ordföranden ställde framställda förslag till beslut mot varandra och 

fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens förslag. 

 

 

Särskilt uttalande 
Ordföranden Ulf Walther m.fl.(S), ledamöterna Roger Orwén 

m.fl.(MP), Lars Sterneby (V) 

”Enskede-Årsta-Vantör har en nettobudget för verksamhetens 

kostnader på nära 2,3 miljarder kronor och det bedrivs en omfattande 

verksamhet. Vi väljer att lyfta fram ett urval av områden som har 

fungerat bra - vilket också är merparten - och några områden där vi 

ser att vi har utmaningar framför oss. 

 

Det är glädjande att stadsdelsnämnden bidrar till kommunfullmäktiges 

fyra inriktningsmål samt målen för verksamhetsområdena under 2016. 
Förvaltningen bedömer att 22 av kommunfullmäktiges mål för 

verksamhetsområdena kommer att uppnås helt under året och att 

övriga fyra mål kommer att delvis uppnås, vilket är mycket positivt. 

Merparten av indikatorerna kommer att uppnås liksom nämndens mål. 

Bedömningen är att samtliga aktiviteter kommer att kunna 

genomföras. Vi ser att vi har en engagerad förvaltning som på ett 

aktivt och lösningsfokuserat sätt arbetar aktivt med 

verksamhetsplanens mål och som också följer budgeten noggrant.   

 

Att arbeta för en jämställd stadsdel är prioriterat. Det finns flera 

exempel i tertialrapporten hur detta arbete sker, exempelvis startade 

under perioden en utbildningssatsning kring jämställdhet för all 

personal i förvaltningens förskolor i regi av förvaltningens 

jämställdhetsstrateg. Ett annat exempel är att en 

jämställdhetsintegrering av fritidsverksamheten har påbörjats under 

perioden med ett särskilt fokus på att ta reda på flickors behov av 

fritidsverksamhet. Gällande ungas fritid har även arbetet med att 

stärka ungas egen organisering i frågor gällande feminism, antirasism 

och mänskliga rättigheter påbörjats.  

 

Vi tar flera steg framåt i vår satsning på att utveckla det viktiga 

demokratiarbetet och för satsningar som inkluderar personer. Bland 

goda exempel finns att Rågsved Community Center (RCC) utökat sitt 

samarbete med Jobbtorg Stockholm, vilket lett till att besökarna får 

möjlighet till arbetsträning, visstidsanställningar, yrkesutbildningar 

och studievägledning och att Östberga Community center (ÖCC) 
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satsat på att i större utsträckning inkludera unga kvinnor i sin 

verksamhet. Att det går allt bättre för Stockholm märks också på att 

andelen familjer som har ekonomiskt bistånd minskar successivt.  

 

Som en del i arbetet för att på sikt nå stadens vision för en hållbar, 

demokratisk, jämlik och jämställd stad har arbetet med lokala 

utvecklingsprogram (LUP) inletts. Vi ser fram emot det fortsatta 

arbetet i de prioriterade geografiska områdena Rågsved, Hagsätra, 

Högdalen och Östberga. Våra teman kommer att vara sysselsättning; 

arbete, studier och praktik  Trivsel och trygghet  Invånare som tar 

aktiv del i samhället. Det är teman som syftar till att främja en 

gynnsam utveckling och utjämna skillnaderna i stadsdelsområdet.   

 

Det är också glädjande att förvaltningen fortsätter att erbjuda en 

äldreomsorg av god kvalitet. Uppföljningen visar huvudsakligen på 

nöjda brukare, exempelvis gällande de som tycker att de blivit 

bemötta på ett bra sätt när de träffat en biståndshandläggare, andelen 

nöjda omsorgstagare i hemtjänst i ordinärt boende och en hög andel 

som får en daglig utevistelse vid vård och omsorgsboende.  

 

Förvaltningen tar också steg för att bli än mer miljö- och 

klimatsmarta. Exempelvis är alla förvaltningens bilar miljöbilar och 

laddningsstolpar har nyligen installerats vid förvaltningshuset för att 

kunna ladda förvaltningens tre elbilar. Annat intressant är en ny plan 

för ekosystemtjänster, nya riktlinjer för stadsodling, insamling av 

matavfall och det fortsatta arbetet med en kemikaliesmart förskola.    

 

Utmaningar vi ser framför oss är bland annat inom missbruk. Det är 

bra att vi under våren samlat all öppenvård i samverkan Sydost men vi 

behöver undersöka hur vi bättre når gruppen. Vi ser också en fortsatt 

utmaning inom individ- och familjeomsorg (IFO) barn- och unga, där 

det ökade antalet anmälningar tillsammans med arbetet för 

ensamkommande barn har betytt en ökad arbetsbelastning. Den 

pressade situationen för både socialsekreterare är något vi framöver 

kommer att följa noggrant. En stor kommande utmaning för 

avdelningen blir att se över hur det förebyggande arbetet kan stärkas 

så att familjer och barn får stöd i ett tidigare skede. 

 

En utmaning - som vi välkomnar - är också att bidra till etableringen 

av nyanlända i stadsdelen. ” 
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Reservation 
Vice ordföranden Gustav Johansson, ledamöterna Henrik Virro, Erika 

Wing, Kristiina Katajikko, tjänstgörande ersättaren Tina Aspe, alla (M) 

reserverade sig mot beslutet till förmån för det egna förslaget; 

”I tertialrapport 1 för stadsdelsnämnden kan vi se att den rödgrönrosa 

majoriteten fortsätter styra vårt område åt fel hål. Trots omfattande 

skattehöjningar kan vi inte se någon övergripande kvalitetsförbättringar 

inom den grundläggande medborgerliga servicen som stadsdelsnämnden 

har som sitt åtagande. Majoriteten tar mer pengar från medborgarna men 

ger inte mer tillbaka, man agerar som en omvänd Robin Hood. 

  

Ekonomin fortsätter vara ansträngd. Trots att stadsdelen har en 

förvaltningen som arbetar metodiskt för att förbättra kontrollen över 

stadsdelens ekonomi lyckas majoriteten uppvisa ett prognostiserat 

underskott för hela verksamheten om 5,1 mnkr. Bara inom individ- och 

familjeomsorg prognostiseras ett underskott om 21,0 mnkr och omsorg 

om personer med funktionsnedsättning med 1,7 mnkr. Dessa underskott  

uppvägs av att andra verksamhetsområden tvingas gå med överskott. 

Ekonomiska underskott är ett problem eftersom de skapar oförutsägbarhet 

i förutsättningarna för de verksamheter som berörs. Möjligheten för 

medarbetare och medborgare att känna trygghet med verksamheterna 

undergrävs om budgeten inte hålls. Ordning och reda i stadsdelens 

ekonomi, såsom var fallet under det borgliga styret 2006-2014, är en 

grundförutsättning för att trygga välfärden för invånarna i Enskede-Årsta-

Vantör. 

 

I förskolan har vi fortfarande en för låg andel utbildade förskolelärare 

bland personalen. Sjukfrånvaron är fortsatt för hög och det larmas 

löpande om en ohållbar arbetssituation, inte minst för våra 

socialsekreterare. Verksamheter som med hög kvalitet till ett 

konkurrenskraftigt pris återkommunaliseras, utan argument andra än rent 

ideologiska. 

 

Allt är dock inte negativt. Vi ser positivt på att kostnaderna för 

försörjningsstöd har minskat och barn som lever i familjer med 

ekonomiskt bistånd har minskat. I tidigare majoritetsställning arbetade vi 

hårt för att få ner arbetslösheten, det är bra att trenden fortsätter på den 

inslagna vägen. Dock är det en bit kvar när det gäller långvariga 

ekonomiska bistånd. Dessutom har promenadsatsningen bland äldre 

potential att bli lyckad.  
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Men helhetsbilden är trots allt att årets första tertialrapportering är ännu 

en påminnelse om den rödgrönrosa majoritetens oförmåga att skapa värde 

till medborgarna, trots stora skatteökningar. Ett svagt ledarskap och en 

oförmåga att prioritera skapar underskott och osäkerhet. Sammantaget 

visar det tydligt på behovet av ett maktskifte för en mer handfast politik 

och ekonomi i Enskede-Årsta-Vantör.” 

 

 
Särskilt uttalande 
Ledamoten Peter Backlund (L) 

”Ett Stockholm där alla har möjlighet att förverkliga sin potential och där 

framtida generationer växer upp med jämlika livschanser kräver välfärd i 

världsklass. Den rödgrönrosa majoriteten höjer skatten men har samtidigt 

problem med att finansiera kärnverksamheter som förskola, äldreomsorg 

och socialtjänst. Det ekonomiska läget i vår stadsdel är fortsatt ansträngt. 

De verksamheter som går med överskott får bidra med pengar till framför 

allt Individ och familj avdelningen Barn och unga. Det innebär samtidigt 

att de eventuella kvalitetsförbättringar som skulle kunna genomföras i ex 

barnomsorgen uteblir.  

 

Vi kan se tendenser att barngruppernas storlek i förskolan ökar, nästan 

med ett barn per barngrupp på ett år.   

 

Läget för Individ och avdelningen Barn och unga är pressat, såväl av 

kostnadsutvecklingen som av personalsituationen. För att förbättra 

personalsituationen och minska konsultkostnaderna krävs investeringar i 

befintlig personal i form av ökade möjligheter till löne-, karriär- och 

kompetensutveckling. Vi kommer att noga följa de förslag till 

förbättringar i arbetsmiljön som föreslås i en bilaga, men befarar 

samtidigt att åtgärderna inte är tillräckliga.  

 

Arbetet med att följa upp hur det går för de ensamkommande flyktingbarn 

som placerats är en av nämndens viktigaste uppgifter under året. De 

boenden som varit aktuella och där förvaltningen i flera fall tvingats 

omplacera barn är olyckligt.  

 

Det ansträngda ekonomiska läget ställer stora krav på stadsdelsnämnden 

att prioritera. Mindre angelägna satsningar och projekt måste få stå 

tillbaka för att värna kärnverksamheterna. Tyvärr har majoriteten visat sig 

ha svårt att göra sådana prioriteringar. Symbolprojekt såsom 

Medborgarkontor har tillåtits tränga ut insatser som gör verklig skillnad 

för de barn, vuxna och äldre som behöver hjälp från staden. 
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Inför verksamhetsåret lade vi Liberaler fram ett omfattande förslag till 

verksamhetsplan för stadsdelsnämnden med en annan inriktning än vad 

som nu föreligger. Vi hänvisar till denna och menar att 

stadsdelsnämndens prioriteringar i flera fall är felaktiga.  

 

Att kombinera en ekonomi i balans med höga ambitioner i välfärden, utan 

skattehöjningar som hotar jobben och företagandet, är en svår uppgift. 

Men den är avgörande om Stockholm ska bli en stad som klarar 

integrationen av nyanlända och ger kunskap och framtidstro åt växande 

generationer, utan att urholka vår förmåga att långsiktigt ta ansvar för 

välfärden. 

 

Vår stadsdel är betjänt av ett nytt och liberalt ledarskap som ger varje 

stockholmare större resurser att forma sitt eget liv.” 

 

 

Ersättaryttrande 
Ersättaren Lisa Palm (Fi) instämde i det särskilda uttalandet från (S) (MP) 

(V) 

  

 

 

Ersättaryttrande 
Ersättaren Christina Peterson (C) instämde i förslag till beslut från (M) 

samt reservationen. 
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§ 6  

Policy och riktlinjer för representation och gåvor samt jäv 

Beslut 
Policy och riktlinjer för presentation och gåvor samt jäv godkänns 

 
 
Ärendet 

Stadsdelsförvaltningen har tagit fram ett förslag till en reviderad 

representationspolicy utifrån nya skatteregler samt nya riktlinjer från 

stadsledningskontoret 2015. Policyn har bland annat kompletterats 

med ett avsnitt om Handel med inflytande, förtydligat avsnittet om 

mutor samt reviderat alkoholpolicyn Policyn utgör ett komplement till 

stadens riktlinjer och gäller såväl ledamöter i stadsdelsnämnden som 

stadsdelsförvaltningens anställda. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 29 april 2016. 

Dnr 1.1.-292/2016 

 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde framställda förslag till beslut mot varandra och 

fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens förslag. 

 

Yrkanden 
Ordföranden Ulf Walther m.fl.(S), ledamöterna Roger Orwén m.fl. 

(MP), Lars Sterneby (V), yrkade bifall till förvaltningens förslag. 

Ledamoten Peter Backlund (L) yrkade bifall till eget förslag till 

beslut. 

 

 

Reservation 
Ledamoten Peter Backlund (L) reserverade sig mot beslutet till 

förmån för det egna förslaget; 

” Att ge förvaltningen att återkomma med förslag på kompletterande 

riktlinjer i enlighet med vad som nedan anförs. 

 

2. Att anföra följande. 

 

Det föreliggande förslaget innebär endast smärre justeringar i enlighet 

med de riktlinjer om mutor och representation som kommunstyrelsen 

antagit. Liberalerna menar att nämnden borde ta ett helhetsgrepp på 
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frågan och föreslår därför att förvaltningen återkommer med 

kompletteringar enligt följande. 

 

Sverige är ett land med låg korruption och högt förtroende för 

medmänniskor och offentliga institutioner. Detta är en av vårt lands 

viktigaste styrkor. Men förtroendet människor emellan går snabbt att 

rasera – och kan ta generationer att bygga upp. För att det inte ska gå 

förlorat det måste alla offentliga myndigheter, däribland Stockholms 

stad och dess nämnder och bolag, ständigt förbättra arbetet mot 

korruption. 

 

Liberalerna vill att följande förslag inarbetas i nämndens riktlinjer: 

 

1. Offentliggör bisysslor. Tjänstemäns och politikers bisysslor kan 

medföra intressekonflikter och bör redovisas öppet. Förvaltningen bör 

upprätta en förteckning över tjänstemännens bisysslor. Det är också 

något som partierna i fullmäktige förhoppningsvis kan enas om att 

kräva av de förtroendevalda som utses i samband med nästa års val.  

 

2. Sårbarhetsanalys för korruption. Nämnden bör analysera 

sårbarheten för korruption vid större upphandlingar, på samma sätt 

som sårbarheten för andra risker alltid analyseras vid stora projekt. 

 

3. Den löpande granskningen av stora projekt måste stärkas. 

Kommunal revision sker alltid i efterhand, och alltid av ekonomer. Vi 

vill att förvaltningen ska ha oberoende experter som gör löpande 

bedömningar.  

 

4. Varje anställd ska få en checklista mot mutor. Vid löfte eller 

erbjudande om en gåva ska en anställd i staden snabbt kunna se hur 

denne bör handskas med situationen. Det ska även gälla frågan om en 

polisanmälan bör upprättas. Vi bör också se över om liknande 

checklistor kan ges till nämndens samarbetspartners.” 
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§ 7   

Inrättande av ny förskola, Årstastråket etapp 2 kv. 
Sävlången 2 (Stockholmshem) - inriktningsärende 

Beslut 
 

Förvaltningen får i uppdrag att utreda en ny förskola inom 

Årstastråket etapp 2, kvarteret Sävlången 2. 

 

 
 

Ärendet 
Årstastråket är ett utbyggnadsprojekt längs tvärbanan från 

Åmänningevägen i Årsta till Bolidenplan i Johanneshov. Projektet 

omfattar en utbyggnad av cirka 3 200 nya bostäder. För att klara 

barnomsorgen i området måste lokaler för förskola tillkomma. 

Detaljplanen för kvarteret Sävlången 2 m fl. ingår i Årstastråket etapp 

2 och medger 300 nya lägenheter samt en ny förskola. I föreliggande 

inriktningsbeslut föreslås att nämnden uppdrar till förvaltningen att 

utreda en ny förskola enligt detaljplanen för Sävlången kv. 2.  

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 8 april 2016 

Dnr 2.6.-244/2016 

 

 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde framställda förslag mot varandra och fann att 

nämnden beslutat enligt förvaltningens förslag 

 

Yrkanden 
Ordföranden Ulf Walther m.fl (S), ledamöterna Roger Orwén 

m.fl.(MP), Lars Sterneby (V) yrkade bifall till förvaltningens förslag. 

Vice ordföranden Gustav Johansson m.fl. (M), ledamoten  

Peter Backlund (L) yrkade bifall till eget förslag till beslut. 

 

Reservation 
Vice ordföranden Gustav Johansson, ledamöterna Henrik Virro,  

Erika Wing, Kristiina Katajikko, tjänstgörande ersättaren Tina Aspe 

alla (M) reserverade sig mot beslutet till förmån för det egna 

förslaget; 

” att i huvudsak godkänna tjänsteutlåtandet 
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- Att därutöver anföra: 

Som vi i alliansen tidigare lagt en skrivelse om är barnens möjlighet 

till stimulerande utevistelse viktig för deras utveckling. I detta ärende 

föreslås förskolegården hamna i nordvästläge, bredvid 

tvärbanespåren. Dessutom visar den typbild som bifogas i ärendet en 

förskolegård utan möjlighet till stimulerande utevistelse. Placeringen 

bredvid tvärbanespåren behöver i sig inte innebära problem och på de 

typbilder som bifogats är det svårt att dra några för stora växlar. Men 

vi i alliansen vill att det redan nu i ett tidigt skede i inriktningsärendet 

tas hänsyn till den viktiga utevistelsen för barnen. Då ökar 

möjligheterna att ställa krav på planerare och byggherrar.”  

 

  

  
Ersättaryttranden 
Ersättarna Claes Karlsson (KD) och Christina Peterson (C) instämde i 

förslag till beslut från (M),(L) samt reservation. 
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§ 8  

Inrättande av ny förskola, Ramviksvägen 205 - 
genomförandeärende 

Beslut 
Förvaltningen får i uppdrag att inrätta en ny förskola med sju 

avdelningar på Ramviksvägen 205 i Stureby, under förutsättning att 

kommunstyrelsens ekonomiutskott godkänner projektet. 

 
 

 
 
 
Ärendet 
 I syfte att uppfylla barnomsorgsgarantin och tillgodose barnantalet i 

Stureby samt erbjuda moderna och energieffektiva lokaler föreslår 

förvaltningen att en ny förskola inrättas på Ramviksvägen 205. 

Förskolan kommer att utformas med sju avdelningar och med 

sammanlagt 126 barn. Placeringen sker på en tomt där det tidigare 

funnits en förskola. Den nya förskolan kan preliminärt stå färdig 

under hösten 2018.  

  

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 26 april 2016 

Dnr 2.6.-263/2016      

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

 

  

Särskilt uttalande 
Vice ordföranden Gustav Johansson m.fl.(M), ledamoten  

Peter Backlund (L) 

”Först och främst vill vi i alliansen berömma utformningen på den 

föreslagna förskolan. En rejält tilltagen förskola med plats för många 

barn samtidigt som det finns tydliga avdelningar inomhus vilket 

främjar ett trevligare inomhusklimat och ljudnivå. Dessutom ser 

utformningen av utemiljön mycket trevlig ut, med möjlighet till 

stimulerande utevistelse och samvaro som väl integreras med 

byggnaden. Utformningen kan mycket väl användas som 

referensmaterial inför framtida förskoleinrättningar. 
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Dock vill vi uppmärksamma problemen med sabotage och anlagda 

bränder mot flera av stadsdelens förskolor. Mot bakgrund av detta, 

samt att förskolan gränsar mot ett grönområde där insynen är 

begränsad, är det viktigt att ta säkerhetsaspekter på allvar. Det kan t ex 

innebära att förskolan byggs i brandsäkert material, att den är väl 

upplyst under kvällstid och att möjligheter till aktiviteter i lokalerna 

kvällstid stimuleras. 
 

Ersättaryttranden 
Ersättarna Claes Karlsson (KD) och Christina Peterson (C) instämde i 

det särskilda uttalandet från (M),(L) samt reservation. 
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§ 9   

Flytt av befintlig förskolepaviljong, Årstafältet - 
genomförandeärende 

Beslut 
1. Förvaltningen får i uppdrag att inrätta en ny förskolepaviljong 

med sex avdelningar på Årstafältet, under förutsättning att 

kommunstyrelsens ekonomiutskott godkänner projektet. 

 

2. Stadsdelsnämnden hemställer hos kommunstyrelsens 

ekonomiutskott om att godkänna projektet 

 

 

 

Ärendet 

Förvaltningen har idag en förskolepaviljong på Sandfjärdsgatan 12  

i Årsta. Paviljongen har funnits på platsen sedan 2006 och rymmer 

fem avdelningar. Inför byggstarten med Årstafältet krävs det att ett 

stort ledningsstråk dras in till området. Detta stråk kommer att dras 

tvärs över ytan där förskolepaviljongen på Sandfjärdsgatan står idag, 

vilket innebär att paviljongen behöver flytta till en ny plats. I syfte att 

behålla dagens förskoleplatser och vid flytten kunna erbjuda barnen 

en placering inom närområdet föreslår förvaltningen att en 

förskolepaviljong sätts upp på anvisad plats på Årstafältet. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 2 maj 2016. 

Dnr 2.6.-287/2016 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 10   

Förstudie av sociala företag 

Beslut 
 

Nämnden godkänner förvaltningens redovisning av uppdraget 

 
 
 
Ärendet 

I verksamhetsplanen för 2016 fick förvaltningen i uppdrag att göra en 

förstudie kring att stödja sociala företag, främst i Östberga, men även i 

andra områden. Förvaltningen har i utredningen tagit del av 

information och olika dokument om sociala företag, haft kontakt med 

strategiska personer och besökt olika föreningar.  

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 10 mars 2016. 

Dnr 1.1.-219/2016 

 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde framställda förslag till beslut mot varandra och 

fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens förslag. 

 

 

Yrkanden 
Ordföranden Ulf Walther m.fl (S), ledamöterna Roger Orwén 

m.fl.(MP), Lars Sterneby (V) yrkade bifall till förvaltningens förslag. 

Vice ordföranden Gustav Johansson m.fl. (M), ledamoten Peter 

Backlund (L) yrkade bifall till eget förslag till beslut. 

 

Reservation 
Vice ordföranden Gustav Johansson, ledamöterna Henrik Virro,  

Erika Wing, Kristiina Katajikko, tjänstgörande ersättaren Tina Aspe 

alla (M) reserverade sig mot beslutet till förmån för det egna 

förslaget; 

”Att förvaltningen arbetar fram ett ramverk för stadsdelsnämndens 

engagemang i sociala företag 

Att därutöver anföra: 

 

Vi i Alliansen menar att utvecklingen av sociala företag kan bidra till 

att skapa meningsfull sysselsättning för de som står relativt långt från 
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den ordinarie arbetsmarknaden. Emellertid finns det också fallgropar 

som är viktiga att noga upptäcka, bearbeta och ha handlingsberedskap 

för. Vi anser att ett tydligt ramverk som reglerar vad 

stadsdelsnämnden har för åtaganden och vad som inte ingår i 

stadsdelsnämndens uppdrag måste arbetas fram.  

 

Till de fallgropar som kan uppstå hör till exempel gränser för vad en 

kommunal förvaltning kan engagera sig i och vad den bör avhålla sig 

ifrån, där den privata marknaden istället ska ges chanser att etablera 

sig. I fråga om sociala företag är utöver den lagstiftning som finns, 

gränser otydliga. Förvaltningen skriver själv om behov av hjälp från 

arbetsmarknadsnämnden med avtalsformer och att dessa inte ska stå i 

strid med andra avtalsformer. Vi skulle gärna se exempel på avtal och 

som därmed kan finns med i det ramverk som vi efterlyser. Annat 

som är oklart är vilka ekonomiska åtaganden för stadsdelsnämnden 

som förvaltningens förslag innebär. Inom denna bransch har också 

förekommit avarter av sociala företag som istället för att hjälpa 

människor i en svår situation profiterat på medel från bland annat 

kommuner.  

 

Vi i Alliansen anser också att utvärdering av stadsdelsnämndens 

insatser är centralt och noga måste regleras i ett ramverk.  

 

Sammantaget menar vi att sociala företag kan bidra till ett mer 

hållbart samhälle, men det ramverk som vi efterlyser är viktigt för att 

använda skattebetalarnas pengar på effektivast möjliga sätt.” 

 

  

  
Ersättaryttranden 
Ersättarna Claes Karlsson (KD) och Christina Peterson (C) instämde i 

förslag till beslut från (M),(L) samt reservation. 
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§ 11  
 
Nyckeltal i förskolan och satsningar på försskollärare – 
svar på skrivelse 

Beslut 
 

Förvaltningens tjänsteutlåtande godkänns som svar på skrivelsen. 

 

 

Ärendet 

Stadsdelsnämnden hade efter skrivelse från Peter Backlund (L) uppdragit 

åt förvaltningen att besvara frågor om nyckeltal i förskolan och 

satsningar på förskollärare.   

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 3 maj 2016. 

Dnr 1.1.-200/2016 

 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

 

Särskilt uttalande 
Ledamoten Peter Backlund (L) 

”Svaret på vår tidigare skrivelse om förskolan bidrar till att öka 

kunskapen om hur förskolestatistiken kommer att redovisas för oss 

politiker. Viktigt för oss som politiker är att säkerställa att vi har 

korrekt och användbar statistik som också är jämförbar över tid för att 

därmed kunna dra slutsatser om bland annat kvalitet för de mycket 

stora skattemedel som satsas i verksamheten.  

 

I svaret saknar vi statistik över skillnader i barngruppernas storlek 

mellan yngre och äldre barn- d.v.s. det skulle vara intressant med en 

särredovisning kring detta och hoppas att förvaltningen återkommer 

regelbundet också med den typen av statistik.  

 

Vad gäller andelen förskollärare kan vi konstatera att andelen är 

fortsatt låg på våra förskolor, och från 2016 kommer nya definitioner 

av förskollärare göra att statistik inte kommer att lika lätt kunna 

jämföras över tid. När förvaltningen redovisar att ca 40 barnskötare på 

sex år valt att vidareutbilda sig till förskolelärare, menar vi att det är 



 

       Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd Sammanträdesprotokoll 

torsdag den 19 maj 
nr 6/2016 

Sida 22 
 

 

Justerare Utdragsbestyrkande 
 
 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning, Box 81, 121 22 Johanneshov 
Slakthusplan 4, Tfn: 08-508 14 000, e-post: eav@stockholm.se 

alldeles för få, och nya frågor uppstår. På vilka sätt kan vi ytterligare 

stimulera barnskötare att vidareutbilda sig? Finns det möjligheter att 

ge ekonomisk stimulans osv?” 
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§ 12   

Delegation enligt lagen om vård av missbrukare i vissa fall 
(LVM) och förordnande enligt lagen med särskilda 
bestämmelser om vård av unga (LVU) 

  
Beslut 
1. Stadsdelsnämnden delegerar till nedan nämnda gruppledare 

och socialsekreterare vid Socialjouren att begära polis-

handräckning enligt LVM 45 § 1 och 2 st, inom nämndens 

eget ansvarsområde. 

 

2. Stadsdelsnämnden förordnar nedan nämnda gruppledare och 

socialsekreterare vid Socialjouren att begära polis-

handräckning enligt LVU 43 § 1 st 2 p inom nämndens eget 

ansvarsområde. 

 

Ann Dahlgren, Daniel Colegate, Johan Christiansson, Agneta Eng-

ström, Lis-Mari Boija, Sanna Eriksson, Jennie Calminder, Maria 

Larsson, Maria Mistander, Inga-Lill Renhorn Källgren, Ulla 

Schöldström, Anneli Wernstedt, Louisa Sesti, Lena Wedberg, Julissa 

Fällgren, Feryal Lövström, Liliana Pellegrino, Lars Cronstrand, 

Linnea Hanning, Sara Ideström, Martin Karlsson, Gertrud Kleberg, 

Anna Tellström, Sofia Larsson, Anna-Stina Wilhelmsson, Mira 

Fargallo-Dillner, Katrin Pettersson, Ida Carnesten, Lydia 

Hjalmarsson, Margareta Högberg, Anders Ahlmark, Inger Åsebo, 

Agneta Borg-Bucknell, Mait Fredlund, Liselotte Tronders, Veronica 

Wolgast Karlberg, Anna Forsström 

 

Ärendet 
Socialnämnden svarar för stadens jourverksamhet inom individ- och 

familjeomsorg. Den nämnd som svarar för denna verksamhet fattar ett 

särskilt beslut om vilka tjänstemän som ska ha rätt att begära 

polishandräckning enligt LVM och LVU. Detta beslut överlämnas 

sedan till stadsdelsnämnderna som fattar motsvarande beslut.  

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 1 april 2016. 

Dnr 1.1.-224/2016 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 13  
 
Rättegångsfullmakt i ärenden enligt lagen om vård av 
missbrukare i vissa fall (LVM) 

Beslut 
 

1. Stadsdelsnämnden lämnar fullmakt till avdelningschefen  

Gunilla Ekstrand samt enhetschefen Jamie Tokic, att föra 

nämndens talan i mål och ärenden enligt LVM vid förvaltningsrätt 

och kammarrätt. 

 

2. Beslutet gäller från och med 2016-05-24 och tills vidare. 

 

3. Nämnden återkallar fullmakt för tidigare enhetschefen  

Jeanette Ekstedt.  

 

 

 

Ärendet 

I lagen om vård av missbrukare i vissa fall (LVM) anges att 

tvångsvård ska ges om vårdbehovet inte kan tillgodoses enligt 

socialtjänstlagen eller på annat sätt. Om ansökan om vård föregåtts av 

ett omedelbart omhändertagande är handläggningstiden mycket kort 

för såväl förvaltningen som förvaltningsrätten. Huvudregeln är att 

förvaltningsrätten kallar till muntlig förhandling och att företrädare för 

nämnden kallas. Stadsledningskontorets juridiska avdelning företräder 

inte vid dessa mål varför en tjänsteman hos nämnden bör ges fullmakt 

att föra nämndens talan.  Förvaltningen föreslår att nämnden beslutar 

enligt förslaget.  

  
 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 27 april 2016. 

Dnr 1.1.-288/2016 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 14  
 
Rapportering till Inspektionen för vård och omsorg (IVO) 
enligt 16 kap 6 f § SoL av ej verkställda beslut enligt 4 kap 
1 § SoL samt rapportering enligt 28 § LSS av ej verkställda 
beslut enligt 9 § LSS – period 1/2016 

 

Beslut 
Rapporteringen gällande ej verkställda beslut enligt SoL respektive 

LSS godkänns och läggs till handlingarna. 

 
 
 
Ärendet 
Vid rapportering för januari - mars 2016 (period 1, 2016) hade 

individ- och familjeomsorg, barn och unga två ej verkställt beslut 

enligt SoL att rapportera. Inom omsorgen om personer med 

funktionsnedsättning rapporterades totalt 18 ärenden varav 16 enligt 

LSS och två ärende enligt SoL. Nio av dessa hade ej verkställts. Sju 

ärenden hade verkställts och två ärenden hade avslutats utan 

verkställighet på grund av att ansökan återtagits.  

För äldreomsorgen rapporterades totalt 15 ärenden, varav tre beslut 

hade avslutats utan verkställighet på grund av återtagen ansökan. 

Övriga 12 beslut hade ej verkställts. Socialpsykiatrin rapporterade två 

ärenden om kontaktperson medan individ och familjeomsorgen, vuxen 

inte hade några beslut enligt SoL att rapportera. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 20 april 2016. 

Dnr 1.2.1.-277/2016 

 
Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 15  
 
Personalpolicy för Stockholms stad- svar till 
kommunstyrelsen 

Beslut 
1. Förvaltningens tjänsteutlåtande åberopas som yttrande till 

kommunstyrelsen 

 

2. Paragrafen justeras omedelbart. 

 
 
 
Ärendet 
Personalpolicyn beskriver förhållningssätt och inriktning, allmänt 

eller i vissa avseenden. Den anger de gemensamma ramar som 

vägleder medarbetare och chefer inom Stockholm stad.    

Förvaltningen anser att det är viktigt med en för staden gemensam 

personalpolicy som omfattar chefer och medarbetare.  Förvaltningen 

är positiv till innehåll och upplägg av policyn samt att den ger 

möjlighet till fördjupade diskussioner som knyter frågeställningar om 

föräldraskap och arbete, organisatorisk och social hälsa samt trygghet 

i anställningen närmre den egna verksamheten. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 18 april 2016. 

Dnr 1.5.1.-204/2016 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 16  
 
Låt fler forma framtiden (SOU 2016:5) 

Beslut 
 

1. Förvaltningens tjänsteutlåtande åberopas som svar till 

kommunstyrelsen 

 

2. Paragrafen justeras omedelbart 

 
Ärendet 
Betänkandet Låt fler forma framtiden! har remitterats till 

stadsdelsnämnden.  Demokratiutredningens uppdrag är att föreslå 

möjliga åtgärder för att öka inflytande och delaktighet genom att 

öppna för nya former för fördjupad lokal demokrati och folkligt 

engagemang. Förvaltningen ställer sig positiv till utredningens förslag 

i sin helhet. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 5 maj 2016. 

Dnr 1.5.1.-225/2016 

 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde framställda förslag till beslut mot varandra och 

fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens förslag. 

 

 

Yrkanden 
Ordföranden Ulf Walther m.fl.(S), ledamöterna Roger Orwén m.fl. 

(MP) yrkade bifall till förvaltningens förslag. 

Vice ordföranden Gustav Johansson m.fl. (M) yrkade bifall till eget 

förslag till beslut. 

Ledamoten Peter Backlund (L), yrkade bifall till eget förslag till 

beslut. 

 

 

Reservation 
Vice ordföranden Gustav Johansson, ledamöterna Henrik Virro, Erika 

Wing, Kristiina Katajikko tjänstgörande ersättaren Tina Aspe alla (M) 

reserverade sig mot beslutet till förmån för det egna förslaget. 

”Att som svar till kommunstyrelsen anföra följande: 
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1. Förvaltningens förslag till beslut godkänns delvis. 

2. Därutöver anförs följande som svar på remissen från 

kommunstyrelsen. 

 
I regeringens demokratiutredning ”Låt fler forma framtiden!” lyfts 

viktiga aspekter om representation, delaktighet och politisk inflytande 

i det svenska samhället. Vi delar uppfattningen om vikten av att stärka 

människors egenmakt samt att individer ska kunna påverka den 

politiska maktutövningen oavsett kön, hudfärg, språklig, etnisk eller 

religiös tillhörighet, funktionsnedsättning, sexuell läggning, ålder eller 

socioekonomisk status.  

 

Demokrati är kärnan i vårt samhälle och hör till ett av de viktigaste 

värden vi har. Genom delaktighet och inflytande skapar vi ett 

samhälle som håller ihop. Vi vill att varje person ska känna att han 

eller hon styr över sin egen vardag. Det innebär bland annat att 

flytta beslut från politikerna till medborgarna. Vi värnar samtidigt 

om det representativa styrelsesättet där de förtroendevalda 

politikerna är medborgarnas företrädare. 

 

De slutsatser som presenteras i demokratiutredningen kräver en bred 

politisk förankring då stabilitet är eftersträvansvärt när det gäller 

politiska och demokratiska styrmodeller. Vissa förslag som anges 

strider dessvärre mot väletablerade demokratiska principer som länge 

legat till grund i Sveriges politiska system samt mot principer om den 

representative demokratin.  

 

Den demokratiska utformningen av vårt politiska system behöver 

debatteras och diskuteras ofta för att dess legitimitet ska kunna 

accepteras, delas av alla, fortsatt vitaliseras och fördjupas så att alla 

har chansen att göra sin röst hörd. Att i allt för stor omfattning och i 

all för stor hast förändra den demokratiska och politiska styrningen 

med nya system som inte har någon politisk tradition i vare sig 

Stockholms stad eller Sverige i övrigt skulle dock vara en stor apparat 

och vara ett allt för stort steg att ta på en gång.” 

 

Reservation 
Ledamoten Peter Backlund (L) reserverade sig mot beslutet till 

förmån för det egna förslaget; 

”Att som svar på remissen anföra följande. 
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Utredningen lägger fram ett stort antal förslag som berör både 

formella och informella arenor för demokratin, på så väl nationell som 

lokal nivå. Vi vill allmänt precis som utredningen betona vikten av att 

arbeta för att få in nya medborgare, såväl ungdomar som invandrare, i 

demokratin. Såväl skolan som partierna, civilsamhället och offentliga 

myndigheter har en viktig uppgift att sprida kunskap om hur 

demokratin fungerar och vilka rättigheter man har som medborgare i 

det svenska samhället. Att ge stöd till organisationer och initiativ som 

syftar till att utbilda nya medborgare i hur demokratin fungerar är en 

viktig del i detta. 

 

Vi vill vidare beröra några av de förslag som har störst betydelse för 

den kommunala demokratin, i den ordning de förekommer i 

utredningen. 

 

De förtroendevalda och den sociala representativiteten 

Vi har svårt att se hur partierna i fullmäktige skulle kunna samordna 

sina nomineringsprocesser för att uppnå jämställda kommunala 

bolagsstyrelser. Vägen till en mer jämställd sammansättning av 

kommunala bolagsstyrelser måste istället gå via ett aktivt 

jämställdhetsarbete inom varje respektive parti. Det är också oklart 

vad utredningens förslag om att nominera en kvinna och en man för 

varje post egentligen innebär och hur det praktiskt skulle förverkligas. 

Det tycks som att representantskapet, medlemsmötet eller annat 

nominerande organ alltså skulle nominera två personer, där sedan 

valprocessen i fullmäktige innebär att en av dem väljs. I så fall 

innebär förslaget att partiets medlemmar får sämre möjligheter att 

påverka vem som företräder partiet, vilket verkar strida mot 

utredningens ansats i övrigt. Detta tycks också värst drabba de mindre 

partierna, som ofta bara har en representant i en nämnd eller 

bolagsstyrelse. Det måste också på något sätt avgöras vilka partier 

som ska företrädas av en kvinnlig respektive manlig kandidat. 

 

De förtroendevaldas villkor 

Vi anser inte att det är aktuellt för Stockholms del att prova direktval 

till geografiska nämnder, i vår kommuns fall stadsdelsnämnderna. Vi 

välkomnar att utredningen har tagit intryck av de problem helt 

direktvalda nämnder skulle kunna medföra i en kommun som 

Stockholm. Men att experimentera med ett blandat valsätt där vissa 

mandat tillsätts av fullmäktige och andra direkt av väljarna, som 

utredningen föreslår, riskerar att leda till en kanske ännu oklarare 

ansvarsfördelning. 
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Stopptider för kommunala möten är ofta en bra idé. Vi tillstyrker 

förslagen om att lätta på bosättningsreglerna för fullmäktigeledamöter. 

I synnerhet i Stockholmsregionen gör bosättningsreglerna att det är 

svårt för yngre personer att sitta i kommunfullmäktige i de mindre 

kranskommunerna utan att bli starkt begränsade i sin jakt på bostad. 

Vi tillstyrker också förslaget om att möjliggöra för hel- eller 

deltidsarvoderade förtroendevalda att vara föräldralediga. I Stockholm 

tillämpas denna ordning redan idag. 

 

Den lokala politikens organisering 

Vi ställer oss tveksamma till idén om ett demokratibokslut. Det tycks 

alltså vara ett slags granskning av korrektheten och utförligheten i den 

redovisning som nämnderna lämnar till fullmäktige. Det torde i första 

hand vara en sak för revisorerna att granska. Vi vill starkt avråda från 

att ett sådant uppdrag lämnas till valnämnden. Det är av mycket stor 

vikt att valnämndens renodlat valadministrativ roll värnas. 

 

Vad gäller förslaget om att en eller ett par gånger per år anordna 

allmänpolitiska debatter i fullmäktige så torde det förslaget vara 

tillgodosett genom budgetdebatten varje år, liksom genom 

fullmäktiges frågestunder. 

 

Det förstärkta folkinitiativet 

Liberalerna ställer sig tveksamma till utredningens rekommendation 

om att partierna i fullmäktige ska komma överens före en lokal 

folkomröstning om villkoren för att respektera valresultatet, och att en 

riktlinje för ett löfte om att respektera folkviljan bör vara 50 procents 

valdeltagande. Det finns en rad faktorer som gör att en sådan riktlinje 

inte alltid är lämplig. Valdeltagandet i de kommunala valen är på 83 

procent betydligt högre. Vissa stora ärenden kan vara av en sådan 

omfattning att de påverkar kommunens verksamhet under lång tid och 

inom ett flertal verksamhetsområden, och kan till och med komma att 

utgöra huvudtemat under en kommunal valkampanj. Då bör det vara 

partierna obetaget, i synnerhet om valresultatet knappt överstiger 50 

procent och folkviljan är splittrad, att utifrån det mandat som väljarna 

gett dem i kommunalvalet ta ansvar för helheten även om det strider 

mot resultatet i en folkomröstning. 

 

Medborgarförslag och folkmotion 

Vi ställer oss avvaktande till förslaget om folkmotioner. Nuvarande 

ordning med medborgarförslag till stadsdelsnämnderna fungerar i 
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huvudsak bra – i vart fall skulle det innebära en mycket stor 

förändring att ersätta dessa med folkmotioner. 

 

Eftersom Stockholm är en så pass stor kommun kommer antalet 

folkmotioner förmodligen att vara begränsat. Förslag som kan 

mobilisera flera tusen invånare kommer förmodligen att härröra sig 

till ärenden som redan är föremål för politisk behandling – till 

exempel byggprojekt. Det finns en risk att det skapas falska 

förhoppningar om vilken möjlighet som finns att på motionsväg 

påverka ett ärende som har en lagstadgad gång. 

 

Ungas delaktighet och inflytande 

Liberalerna vill avstyrka förslaget om försöksverksamhet med sänkt 

rösträttsålder till 16 år vid de kommunala valen. Vi anser att det 

fortfarande är angeläget att det finns en koppling mellan den allmänna 

myndighetsåldern och de rättigheter och skyldigheter som det 

politiska medborgarskapet medför. Däremot bör rösträtten i 

kommunala val gälla från och med det år man fyller 18, istället för 

dagen. För att sänka den effektiva åldern för rösträttsdebut bör också 

skilda valdagar återinföras. Som utredaren konstaterar har Sverige 

långt mellan valen och den representativa demokratin skulle må bra av 

att demokratins mekanismer fick komma till användning oftare. 

 

Delaktighet och inflytande för personer med funktionsnedsättning 

Vi tillstyrker förslagen om större möjligheter till assistans och service 

för att underlätta för personer med funktionsnedsättning att utöva 

kommunala förtroendeuppdrag. Vi uppmanar regeringen att 

återkomma med förslag för att garantera att kommunala möteslokaler 

är tillgängliga för personer med funktionsnedsättning. Det bör inte 

bara gälla möteslokaler för kommunala organ utan även samråd, 

konferenser och andra möten som anordnas av kommunen. 

 

En fråga som utredningen inte berör men som gott kunde ha tagits upp 

rör möjligheten för ledamöter i funktionshindersråd att få arvode och 

kompensation för förlorad arbetsinkomst på samma villkor som 

partipolitiskt tillsatta ledamöter av samma råd. 

 

Övrigt 

Att upprätthålla legitimiteten hos demokratin är som utredningen 

konstaterar en central uppgift. Även om det inte har varit föremål för 

utredningens uppdrag vill vi ta upp vikten av att arbeta mot valfusk 

och andra former av oredligt förfarande vid val. Regeringen bör 
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överväga förslag som skärper valhemligheten, liksom att förbjuda 

personer som dömts för otillbörligt verkande vid röstning att vara 

valbara vid nästkommande allmänna val.” 

 
Ersättaryttrande 
Ersättaren Christina Peterson (C) lämnade till protokollet följande 

yttrande; 

”Om jag hade haft yrkanderätt hade jag föreslagit att 

1. Förvaltningens förslag till beslut godkänns delvis. 

 2. I övrigt anförs följande. 

I betänkandet finns en rad förslag och överväganden som syftar till att 

underlätta för fler att engagera sig politiskt. Det handlar bland annat 

om insatser för att stärka kunskaper om kommunalt beslutsfattande, ge 

möjlighet till föräldraledighet från politiska uppdrag och öka 

tillgängligheten och delaktigheten för människor med 

funktionsnedsättning. Detta är välkomna förslag. Centerpartiet 

välkomnar också att utredaren föreslår en ökad möjlighet för 

allmänheten att använda allmänna lokaler. Det kan ge många positiva 

effekter och bidra till kreativitet, inte minst inom kulturen och för 

företagsamheten. 

Vissa av utredarens förslag tål dock att problematiseras. Till dessa hör 

förslagen om folkmotioner och formalisering av medborgardialoger. 

Dessa förslag handlar i grunden om att minska representativiteten i det 

politiska systemet, och det finns skäl att tvivla på om de får den effekt 

som utredaren avser. 

I betänkandet uppmanas de politiska partierna att överväga en 

begränsning av antalet mandatperioder som en person kan inneha ett 

uppdrag som ordförande. Skälet till denna uppmaning är begripligt. 

Den elitisering och maktkoncentration som beskrivs är på sina håll en 

realitet. Ökad statlig styrning och offentlig reglering av 

partiorganisationerna är emellertid inte lösningen. I grunden är det 

viktigt att väljare kan utse sina företrädare, och det är väljarnas 

förtroende som bör vara vägledande i dessa frågor, som för partiernas 

del är mycket angelägna. 

Frågan om rösträttsåldern vid kommunala val är inte alldeles enkel, 

även om utredningen kommit till en relativt balanserad slutsats. Att på 

prov ge kommuner möjlighet att frivilligt sänka rösträttsåldern till 16 

år är rimligt med hänsyn till ett utbrett kommunalt självstyre. Att 

separera rösträttsåldern från myndighetsåldern, som ju utgör gräns för 

en persons valbarhet, är dock inte konsekvent. Att den som är betrodd 

att välja också bör ha rätt att väljas är en rimlig princip.” 
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§ 17  
 
Anmälningsärenden 

 

A. Förteckning över inkomna protokoll, skrivelser m.m. 

B. Tjänstemannabeslut  

C. Protokoll från Pensionärsrådets sammanträde, 2016-05-13 

D. Protokoll från rådet för funktionshinderfrågor, 2016-05-16 

E. Protokoll från Förvaltningsgruppen, 2016-05-10 

F. Balanslista över nämndens uppdrag och skrivelser till 

förvaltningen  

G. Reviderad delegationsordning för Enskede-Årsta-Vantörs 

stadsdelsnämnd Dnr 1.1.– 222/2016 

 
Beslut 
 

Anmälningsärendena läggs till handlingarna. 
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§ 18  

Nämndens frågor 

Vice ordföranden Gustav Johansson berörde nämndens öppna möte i 

Dalen den 12 maj och framförde kritik mot planering av kvällen samt 

kommenterade att få besökare kommit till mötet. En diskussion fördes 

om hur fortsatta öppna möten kan ingå som ett led i att utifrån det 

demokratiska värdet skapa bra möten mellan medborgare och 

politiker. 
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§ 19   

Stadsdelsdirektörens information 

T.f. stadsdelsdirektören Ulrika Klemetz informerade om följande: 

 

 
Kvalitetsutmärkelsen 

Följande enheter deltar i årets kvalitetsutmärkelse från Enskede-  
  

Omsorg om personer med funktionsnedsättning 

Örby korttidshem, drivs på entreprenad av Attendo 

  

Äldreomsorg 

Förebyggande enheten, kommunal regi 

Rågsved servicehus, kommunal regi  

  

Individ och familjeomsorg 

Enheten för utredning och öppenvård vuxna, kommunal regi 

  

Förskola 

Långåkerstorpet (Stureby förskolor), denna enhet kan redan ha skickat 

in sin anmälan. 

  
Att uppnå en jämställd stad   

Nämnden inbjuds till en information om  

hur förvaltningen arbetar med jämställdhetsintegrering den 9 juni 

2016 kl. 16-18, arvode utgår. 

 

 

Nämnden tackade för informationen. 
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§ 20-28 Sluten del 


